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 Négy évvel ezelőtt a Katedra-díj oda-
ítélése, most pedig jelentős életjubi-
leumod szolgáltatta az apropót, hogy 
interjút készítsünk Veled lapunk ha-
sábjain. Nyugdíjas lettél. Mivel telnek 
a napjaid?
 Ebben a korban az ember magától 

értetődően az emlékeit kezdi rendsze-
rezni, próbál eligazodni abban a tör-
ténéssorban, amelyen ő maga ment 
keresztül. Sőt, amin az egész oktatás-
ügy is végigment néhány évtizeden át. 
Leltározásnak nevezhetném ezt a fo-
lyamatot, nem gyakorlati értelemben, 
csak úgy lélekben.

 Szokványos kérdés: Mit csinálnál 
másképpen, ha elölről kezdhetnéd?
 Újra csak a pedagógiát választanám. 

Mert ez egy fantasztikusan szép hi-
vatás. Persze, csak akkor szép, ha az 
ember valóban hivatásnak tekinti és 
nem munkahelyként, nem amolyan 
kötelező munkaként fogja föl. Csodá-
latos dolog maga az iskolának a belső 
világa, melynek forgatagában a kol-
légákkal, gyerekekkel, szülőkkel mű-
ködsz együtt. Ha sikerül belőlük kö-
zösséget alakítani, akkor indokolt az a 
remény, hogy az iskola sikeres lesz, és 
az eredmények egyre jobbak lesznek. 
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Én rendkívül örülök annak, hogy azok 
közé tartozhatok, akiknek ez sikerült. 
Az, hogy a dunaszerdahelyi Vámbéry 
Ármin Alapiskola az ország egyik leg-
jobb iskolája, abban talán van némi ré-
szem nekem is.

 Mitől pedagógus a pedagógus?
 Attól, hogy nem dolgozni jár be az 

iskolába, hanem azért megy be oda, 
hogy másoknak örömet szerezzen. 
Hogy a gyerek ott jól érezze magát, 
mert a gyerek a legfontosabb. Hogy a 
gyerek ne csak jól érezze magát az is-
kolában, hanem rengeteget tanuljon 
is. A pedagógus továbbá attól is peda-
gógus, ha időről időre kap egy levelet, 
egy képeslapot, egy értesítést, amin az 
áll: tanár úr, tisztelettel értesítem, hogy 
mérnökké avattak, vagy egy közösségi 
oldalon az jelenik meg: tanár úr, köszö-
nöm, hogy a diákja lehettem. No, ez az, 
amit pénzben nem lehet kifejezni, de 
az érzés valami fantasztikus. Hogyha 
ezt valaki nem érzi át, neki bizony el 
kellene gondolkoznia, vajon jó pályát 
választott-e magának. Tudni kell azt, 
hogy ma sem mindenki nevezhető pe-
dagógusnak, aki tanít. Sajnos, vannak 
olyan oktatók is, akik csak munkahely-
nek tartják az iskolát.

 Sok szó esik manapság a pedagógusok 
alacsony társadalmi megbecsültségéről, 
pontosabban meg nem becsüléséről...
 Véleményem szerint úgy az 1950-es 

években történt a törés a pedagógusok 
társadalmi megbecsülésében. Akkor, 
amikor a pedagógust az állami szervek 
rákényszerítették olyan tevékenységek-
re, amelyeknek semmi köze nem volt az 
oktatáshoz és a neveléshez. Adott eset-
ben az iskolavezetés és a pártszervek 
intézkedéseit, utasításait kellett végre-
hajtania. Például részt kellett vennie 
a szövetkezetesítés előkészítésében, a 
különféle behajtások teljesítésében, sok 
ilyen értelmetlen megbízatásban. Persze 
ez személyiségfüggő dolog volt. A mai 
társadalomban is vannak megbecsült 
pedagógusok, és vannak olyanok, akik-
ről a szülők nincsenek jó véleménnyel. 
De sajnos az is igaz, hogy nem ritka az a 
pedagógus, aki az osztályban egyre ne-
hezebben tud fegyelmet tartani, egyre 
nehezebben tudja a gyerekeket moti-
válni, egyre nehezebben tud a gyerekek 
számára sikerélményt nyújtani.

 Nem tud, nem akar, nem felkészült, 
lusta...?
 Valaki ez, valaki az, valaki emez, va-

laki amaz. Ez is személyiségfüggő. Kö-
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zép-Európában rendkívül kellemetlen 
tény, hogy szinte mindenkiből lehet pe-
dagógus. Függetlenül attól, hogy egyál-
talán képes-e a gyerekekkel foglalkozni. 
A szlovákiai oktatási rendszer hibája ez. 
Mert a rendszerváltás előtti időszakban 
a felvételi vizsgákon bizony volt egyfaj-
ta szűrés, s így a pedagóguspályára nem 
kerülhetett mindenki, aki oda jelentke-
zett. De sajnos nem lesz nálunk áttörés 
addig, amíg nem a megfelelő empátiá-
val rendelkező, fiatal, tehetséges, tenni 
akaró emberek kerülnek a katedrára, 
akik más örömének is tudnak örülni. 
Nem mindenkinek adatott meg ugyan-
is, hogy jó pedagógus legyen.

 Az anyagi megbecsülésen túl mi eb-
ből a kiút? Tegyük föl, mindenkinek 
felemelik a fizetését...
 Ez nem jelentené azt, hogy minden 

automatikusan megváltozna. Először is 
mércét kell megszabni, hogy a pedagó-
guspályára kik fognak eljutni. A másik 
kivezető ösvény ebből a problémakör-
ből az, hogy a pedagógusok felkészítése 
az egyetemeken milyen irányban tud 
elmozdulni. Emlékszem rá, akkor, ami-
kor mi készültünk a főiskolákon-egye-
temeken, akkor a módszertan nálunk 
rendkívül előkelő helyen szerepelt. A 

pedagógiai gyakorlat valami szentírás 
volt. Az, hogy előkészületeinket egy-
egy órára, amelyeken mi tanítottunk a 
gyakorlóiskolában, átnéztük csopor-
tosan, továbbá átnézte velünk együtt 
a gyakorlatvezető egyetemi oktató, a 
tanítási óra végén pedig mindent kö-
zösen kielemeztünk, megbeszéltünk. 
Elmondtuk azt, mit lehetett volna más-
képpen, hatékonyabban csinálni azon 
az órán, miért nem dicsértük meg tel-
jesítményéért ezt vagy azt a diákot, stb. 
Egy szóval, rendkívül komoly felkészí-
tést kaptunk.

 És mi a helyzet ma e tekintetben?
 Ma a pedagógiai gyakorlat a legtöbb-

ször abból áll, hogy megjelenik a kol-
léga-jelölt, és közli: igazgató úr, hoztam 
ezt a papírt, legyen szíves, nézze meg, itt 
kéne nekem valami pedagógiai gyakor-
laton részt vennem... No, jó, rendben 
van, akkor én ezt neked aláírom. Mert 
hát mi mást lehetne tenni. Folytassam 
tovább? Inkább nem folytatom, mert 
sok embert kiábrándítanék. Hangsú-
lyozom, az egyetemi felkészítést alap-
vetően meg kell változtatni. Mert, ugye, 
négy-hat évnek elegendőnek kellene 
lenni ahhoz, hogy a fiatal pedagógus-
nemzedéket felkészítsük a korszerű és 

kreatív oktatás fontos tudnivalóira. A 
jelenlegi rendszer nem működik ha-
tékonyan. Sietek hozzáfűzni az előző 
mondataimhoz, hogy nem teljesen 
sötét a kép, mert ismerek olyan fiatal 
kollégákat is, akiknek már most tiszte-
letre méltó a tárgyi tudása. Sokkal ala-
csonyabb szintű viszont a módszertani 
felkészültségük. Tehát az, hogyan kell 
egy osztály munkáját irányítani, milyen 
módszerrel lehet a tananyagot egyre 
hatékonyabban átvenni a gyerekekkel, 
hogyan vezetni el őket a felismerésig, 
hogy a tanító munkája nem az, hogy 
bemegyek az osztályterembe, fogadom 
a gyerekek köszönését, leülünk, egy-
két nebulót feleltetek, aztán előveszik 
a füzetet, lediktálom nekik az új tan-
anyagot, utána elköszönök tőlük, és ki-
megyek az óráról. Mert sajnos az isko-
lákban az ilyen dolgok is előfordulnak. 
S adott esetben, ha az iskolavezetés ezt 
nem veszi észre, mert nem jár az órákra 
ellenőrizni, mert állítólag erre „nincs 
neki ideje”, a pedagógus sohasem fog-
ja megtudni, hogy az, amit ő csinál, az 
minden, csak nem pedagógia.    
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